
فروش ارزی بلیت هواپیما بالاتر از نرخ تعیین شده، ممنوع است

طرح وام بدون ضامن موفقیت آمیز بود؟

گروه اقتصادی - سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری گفت: فروش بلیت هواپیما در مسیرهای داخلی به صورت 
ارزی و بالاتر از نرخ تعیین شده به اتباع خارجی ممنوع است. میراکبر رضوی در خصوص ارائه خدمات بلیت پروازهای 
داخلی به مسافران خارجی گفت: هیچ کدام از شرکت های هواپیمایی، دفاتر خدمات مسافرت هوایی و درگاه های فروش 
اینترنتی بلیت، مجاز به نمایش قیمت بلیت هواپیما بالاتر از نرخ تعیین شده توسط شورای عالی هواپیمایی که قابل استناد 
در سایت سازمان هواپیمایی کشوری و انجمن شرکت های هواپیمایی است، را ندارند.وی افزود: با توجه به بررسی های 
صورت گرفته مشخص شد که برخی دفاتر خدمات مسافرت هوایی نسبت به اخذ هزینه به صورت ارزی از مسافران 
خارجی اقدام می کنند برهمین اساس به اتباع خارجی توصیه می شود برای تهیه بلیت در مسیرهای داخلی بلیت خود را به 
صورت مستقیم از طریق سایت رسمی شرکت های هواپیمایی مربوطه تهیه کنند. رضوی با تاکید بر اینکه ایرلاین ها مجاز 
به فروش بلیت به صورت ارزی نیستند، گفت: همچنین شرکت های هواپیمایی به هیچ عنوان مجاز به ذخیره جا به بهانه 
ارائه بلیت به اتباع خارجی با هدف فروش بلیت به قیمت بالاتر نبوده و ارائه خدمات به مسافران ایرانی در اولویت است.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری افزود: شرکت های هواپیمایی حداکثر می توانند تا سقف 15 درصد از ظرفیت پرواز 
خود را در اختیار اتباع خارجی قرار دهند همچنین اتباع خارجی مقیم ایران که دارای مجوز رسمی اقامت از دستگاههای 

ذیصلاح هستند از کلیه حقوق اجتماعی در استفاده از هواپیما برای سفرهای داخلی برخوردارند.

گروه اقتصادی - با وجود اینکه 
لازمه رونق وام دهی بر پایه اعتبارسنجی 
اســت اما شواهد حاکی از آن است که 
عملکرد بانک مرکزی در زمینه تکمیل 
پایگاه داده های اعتباری، دچار ضعف 

جدی است.
طبق بررسی ها حدود ۷۰ درصد 
متقاضیان وام از سیستم بانکی در کشور 
را افرادی تشــکیل می دهنــد که نیاز 
ضروری به وام های خرد بین 5۰ تا 1۰۰ 
میلیون تومان دارند. اما رصد اظهارات 
و مطالبات این دسته از متقاضیان نشان 
می دهد که بــرای دریافت وام بیش از 
اندازه به زحمت می افتند. تهیه مدارک 
مربوط به یک تا چند ضامن که بانک  ها 
جهت اخذ اطمینان از بازگشت وجوه 
بانک از متقاضیان طلب می کنند، مسیر 
دریافــت وام برای متقاضیان را بیش از 
پیش دشوار می سازد. به همین منظور در 
مدل جدیدی که وزارت اقتصاد در سال 
گذشته آن را به سیستم بانکی ابلاغ کرد، 
»اعتبارسنجی افراد«، ملاک دریافت وام 

خرد و متوســط قرار گرفت؛ به طوری 
که وام گیرنده نباید چک برگشــتی یا 
اقســاط معوق داشته باشد؛ زیرا از این 
پس امتیاز منفی یا مثبت فرد در سامانه 
اعتبارسنجی، تعیین کننده میزان دریافت 
وام یا حتی عدم دریافت آن خواهد بود.
اما با این حال شــواهد حاکی از 
آن اســت، با وجود تأکید دولتمردان بر 
وام دهی بر پایه سیســتم تخمین اعتبار 
اشــخاص در مقام سخن، اقدام مثبتی 
در زمینه تکمیل زیرساخت های نظام 
اعتبارســنجی صورت نگرفته نشده 

است.
طــرح وام بــدون ضامــن 

موفقیت آمیز بود؟
سال گذشته علی بهادری جهرمی 
ســخنگوی دولت با اشــاره به جلسه 
رئیس جمهور با مدیران عامل بانک ها، 
گفتــه بود: »با دســتور رئیس جمهور 
احتمالاً نوع وثیقه گذاری وام های زیر 
1۰۰ میلیــون تومان تغییر می کند. باید 
نــوع وثیقه گذاری وام هــای زیر 1۰۰ 

میلیون تومان را به گونه ای تغییر دهند 
تا مردم بتوانند بر مبنای اعتبارســنجی، 
تســهیلات خرد را آســان تر دریافت 

کنند.«
اما بعد از این ابلاغیه بود که مردم 
شکایات زیادی از عدم تمکین بانک ها 
به این مصوبه رئیس جمهور داشته اند و 
اعلام کردند بانک ها حاضر به پرداخت 
وام با این مبلغ بدون ضامن و بر مبنای 
اعتبارسنجی نیســتند. بعد از این بود 
کــه محمدرضــا پورابراهیمی رئیس 
کمیسیون اقتصادی درباره این موضوع 
واکنــش نشــان داد و تصریــح کرد: 
»بررسی این موضوع به دلیل شکایات 
متعدد مردم در دستور کار مجلس قرار 
گرفــت و با رئیس کل بانک مرکزی و 

وزیر اقتصاد رایزنی هایی انجام شد.«
جلســات اعتبارسنجی در 

بانک مرکزی تشکیل نمی شود
فارغ از تخلفات و خودسری های 
نظام بانکی در زمینه عمل به دستورات 
بالادستی، شــاید بتوان یکی از عوامل 

مهم اجرا نشدن مطلوب طرح وام دهی 
بــدون ضامن در کشــور را در معضل 
تکمیل نشدن زیرســاخت های نظام 
اعتبارسنجی در کشور، مرتبط دانست.

یک نمونه از ایــن معضلات به 
موضوع »تشــکیل نشــدن جلسات 
اعتبارســنجی در بانــک مرکــزی« 
مربوط می شــود. قوانین برای راهبری 
اعتبارسنجی در کشور، شورایی تحت 
عنوان شــورای نظام سنجش اعتبار در 

نظر گرفته است. 
امــا با ایــن حال آخریــن اخبار 
حکایــت از آن دارد که این شــورا در 
جایــگاه متولی تصمیمــات پیرامون 
اعتبارسنجی در کشــور، قریب به 1۰ 
ماه اســت که جلساتش تشکیل نشده 
اســت. طبق مقــررات بانک مرکزی 
موظف اســت هر ۳ ماه یکبار به طور 
منظم جلسات این شورا را برگزار کند.

اعتباری  داده هــای  پایگاه 

بانک مرکزی ناقص است
از سوی دیگر به اعتقاد کارشناسان، 
»نبود یک پایگاه داده تجمیع شــده از 
اطلاعات داده های اقتصادی اشخاص«، 
مانع دیگری بوده است که باعث شده تا 
سیستم اعتبارسنجی در ایران قابل اتکا 
نباشــد. به طور کلی هر چه پایگاه های 
داده بانک مرکزی درباره سوابق اعتباری 
افراد کامل تر و صحیح تر باشد به همان 
میــزان هم دقــت و جامعیت گزارش 
اعتبارسنجی اشخاص دقیق تر خواهد 
بود. بر اساس آئین نامه سنجش اعتبار 
مصوب سال ۹۸، بانک مرکزی موظف 
بوده است تا پایگاه داده جامعی تحت 
عنوان »پایگاه داده اعتباری« را تکمیل 
و آماده ســازی کرده و ســپس آن را به 
سیستم اعتبارسنجی بانکی متصل کند 
اما متأسفانه هنوز این پایگاه داده توسط 

بانک مرکزی عملیاتی نشده است.
بــه عبــارت دیگر لازم اســت، 

پایگاه داده تجمیع شــده از اطلاعات 
بخش های اعتبــاری، قضائی، املاک 
و مســتغلات، راهنمایی و رانندگی و 
غیره به طور منسجم تری شکل بگیرد 
و امکان همکاری با تمامی ارگان های 
تأمین کننــده اطلاعات بــه طور کامل 
فراهم شود. چنانچه در زمینه همکاری 
با تامین کنندگان داده ها در کشور، گامی 
رو به جلو برداشــته شــود، به مراتب 
سیســتم اعتبارســنجی موفق تری در 

کشور را شاهد خواهیم بود.
کمبودی در زمینه قوانین و 

مقررات اعتبارسنجی نداریم
اولین آئین نامه سنجش اعتبار در 
ســال ۸۶ برای اولین بار تصویب شد 
که در آن به لزوم حضور شــرکت های 
اعتبارسنجی تاکید شده بود پس از آن 
بر اساس آئین نامه نظام سنجش اعتبار 
مصوب سال ۹۸، شورای سنجش اعتبار 
در بانــک مرکزی ایجاد شــد و بانک 

مرکزی موظف به جمع آوری اطلاعات 
بدهی افراد در شــبکه بانکی و سوابق 
بازپرداخت بدهی افراد، در یک پایگاه 
اطلاعاتی و ارائه به شرکت اعتبارسنجی 
شده است. از جمله مهم ترین تغییرات 
و اصلاحات انجام شده در نسخه جدید 
آئین ســنجش اعتبار در سال ۹۸، »رفع 
ابهام در خصــوص انحصاری و یکتا 
نبودن شرکت اعتبارسنجی« و »گسترش 
اعضــای شــورای ســنجش اعتبار« 
)نهاد بالادســتی ناظر بر شرکت های 
اعتبارسنجی( بود که در نوع خود یک 

گام مثبت و خوب تلقی می شد.
بانک مرکزی متولی اصلی 
پیاده سازی نظام اعتبارسنجی 

است
اگرچه اعتبارسنجی در ایران قبل 
از انقلاب هــم صورت می گرفت، اما 
شیوه جدید آن در قالب آئین نامه ای در 
سال 1۳۸۶ در هیأت دولت به تصویب 
رسید. در این آئین نامه موسساتی به عنوان 
اطلاعات شرکت های  تامین کنندگان 

اعتبارسنجی تعریف شده اند که برخی 
از آنهــا عبارتنــد از: »بانک مرکزی و 
مؤسسات مالی- اعتباری، مؤسسات 
مجاز فعال در بازار غیرمتشــکل پولی، 
ســازمان امور مالیاتــی، مراجع صالح 
قضائــی، اداره کل ثبت شــرکت ها و 
مالکیــت صنعتی، نیــروی انتظامی، 
سازمان ثبت احوال، شرکت های تأمین 
سرمایه، مؤسسات رتبه بندی، سازمان 
بــورس اوراق بهادار و شــرکت های 
بیمه.« اما به دلیل تعلل بانک مرکزی در 
زمینه تشکیل به موقع جلسات شورای 
سنجش اعتبار، همکاری مناسبی بین 
ارگان ها و تامین کننــدگان اطلاعات 
اعتباری در کشور وجود ندارد. چنانچه 
بانک مرکزی به موضوع اعتبارسنجی 
اهتمام بیشتری بورزد و با سایر ارگان ها 
و وزارتخانه ها تعامل بیشــتری برقرار 
کند، نظام اعتبارســنجی می تواند در 
سازمان های مختلف و از جمله بانک ها 
به بهترین شــکل مورد اســتفاده قرار 

بگیرد.

گروه اقتصــادی - رئیس کل 
بانک مرکــزی گفت: نماد جفت ارز 
"ریال-روبل" امروز رونمایی شد که 
علاوه بر 5 هزار دانشــجوی پزشکی 
ایرانی در روســیه، تجــار نیز با نرخ 
توافقــی در این بازار خرید و فروش 

ارز انجام دهند.
در مراسمی با حضور رئیس کل 
بانک مرکزی نماد جفت ارز "ریال -

روبل " در بازار متشکل ارزی گشایش 
یافت

به گفته علی صالح آبادی این نماد 
ارزی  ســهم مهمی در توسعه روابط 
تجاری دو کشــور ایران و روســیه 

خواهد  داشت. 
در بازار متشکل ارزی قرار است 
صادرکنندگان ایرانی که به روســیه 
کالا صادر می کنند و روبل به دســت 

می آورند بتوانند ارز صادراتی خود را 
به نرخ توافقی در بازار متشکل ارزی 
ارائــه کنند، از طرف دیگر، متقاضیان 
ایــن ارز بتوانند ارز مورد نیاز خود را 
از ایــن بازار تهیــه کنند. صالح آبادی 
گفت: عمــده متقاضیان ارز روبل در 
بخش خدمات مانند دانشــجویان و 
همچنین واردکنندگان تجهیزات ارز 
روسیه هستند، در حال حاضر 5 هزار 

دانشــجوی پزشکی ایرانی در روسیه 
مشغول تحصیل هستند که می توانند 
ارز مورد نیاز خود را از بازار متشــکل 
تهیه کنند. برخی کشــور های آسیای 
میانــه که با روبــل معاملات خود را 
انجام می دهند نیز می توانند ارز مورد 
نیاز را به نرخ توافقی از بازار متشکل 

ارزی تهیه کنند.  
در هفته های گذشته از نمادهای 

یورو و دلار در بازار متشــکل ارزی 
رونمایی و خرید و فروش این ارزها 
به نرخ توافقی در بازار متشکل ارزی 
از طــرف صرافان و تجار صورت می 

گیرد.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد:

نماد جفت ارز »ریـال-روبـل« در بازار متشکل ارزی 
گشایش یافت

اقتصادی6

گروه اقتصادی -  طی ماه ها و سال 
گذشته مساله تامین سوخت کم سولفور 
برای شناورهای مسافری و باری که در 
آب های آزاد تردد می کنند، مطرح شد، تا 
جایی که مسئولان وقت سازمان بنادر و 
دریانوردی اعلام کردند، در صورتی که 
این سوخت تامین نشود، حتی ممکن 
اســت در تردد کشــتی های ایرانی در 
بنادر مختلف دنیا مشکل و اختلال ایجاد 
شود. این حساسیت بین المللی سبب 
شد تا سازمان بنادر با همکاری وزارت 
نفت این سوخت را که آلودگی زیست 
محیطی کمتری تولیــد می کند، تولید 
و تامین کنند. از ســوی دیگر سوخت 
یارانه ای برای تقویت سفرهای دریایی 
داخلی و خارجی و گردشگری دریایی 
در دســتور کار قرار داشــت. حسین 
عباس نــژاد –مدیرکل امــور دریایی 
سازمان بنادر و دریانوردی- پیش از این 
در این باره گفته بود: گرچه قیمت بلیت 
یکی از مباحثی اســت که در این زمینه 

از اهمیت بالایی برخوردار اســت. اما 
قیمت بلیت سفرهای دریایی خارجی 
باید بســیار کمتر از پروازهای خارجی 
باشــد و اساســا یکی از دلایل اینکه 
مسافر زیادی تقاضای سفر دریایی در 
خط بندر باهنر-شــارجه و بندر لنگه-

دوبی داشــتند همین مسئله بود. اما در 
این میان باید به این نکته توجه داشــت 
که بیش از ۴۰ درصد هزینه  ســفرهای 
دریایی، نرخ سوخت است که بر اساس 

قیمت های منطقه محاسبه می شود. این 
مسئله به ویژه در کشتی های بزرگ تر، 
مهمتر اســت. وی افزود: برای حل این 
مشــکلات بــا وزارت نفت صحبت 
کردیم و پیگیر این مساله بودیم. نهایتا 
به این نتیجه رســیدیم که باید سوخت 
را به قیمت ۸۰ درصــد یارانه ای و ۲۰ 
درصد به نرخ بازار به شناورها - مانند 
سفرهای دریایی داخلی- ارائه بدهد که 

باعث رونق می شود.

این مشــکل هم حل شد و مجید 
علی نازی –معاون امور دریایی سازمان 
بنادر و دریانوردی- در این باره گفت: 
ارائه تســهیلات سوخت یارانه ای یک 
موفقیت بزرگ برای کاهش هزینه های 
ســفرهای دریایی اســت و دولت با 
تصویــب یارانه ای شــدن ۸۰ درصد 
سوخت مصرفی شناورهای مسافری 
که در مسیرهای بین المللی تردد می کنند 
در راســتای کاهش چشــمگیر هزینه 
شــناورهای مســافری و رونق جدی 
صنعت حمل و نقل دریایی کشور گام 

جدی برداشت.  
حالا بــا این اوصــاف باید دید 
در آینده شــاهد کاهــش قیمت بلیت 
سفرهای دریایی به ویژه در مسیرهای 
خارجی خواهیم بود؟ و آیا مسافران و 
گردشگران سفرهای دریایی خارجی 
را بــه ویژه در ایــام جام جهانی قطر به 
ســفرهای هوایی ترجیــح می دهند و 
گردشگری دریایی تقویت خواهد شد؟

گروه اقتصــادی - با حضور 
اســتاندار روند اجرایی و پیشرفت 
فیزیکی پروژه های جهاد آبرســانی 
اســتان هرمزگان مورد بررسی قرار 

گرفت.
عبدالحمید حمــزه پور در این 
جلســه با بیــان اینکه، آبرســانی به 
مناطق مختلف هرمــزگان در قالب 
برنامه های پیش بینی شده به سرعت 
در حال اجراســت، افــزود: یکی از 
پروژه های مهم و تاثیرگذار اســتان 
هرمزگان که جمعیت زیادی را برای 
دستیابی به آب پایدار محقق خواهد 
ساخت طرح جهاد آبرسانی است که 
در اســتان هرمزگان در قالب پروژه 
محرومیت زدایی با مشارکت نیروی 
دریایی سپاه عملیات آن آغاز شده و 
در آینده به سرانجام مطلوبی خواهد 

رسید.

وی بــا بیان اینکــه در اجرای 
ایــن طرح ۸1 هزار نفر از نعمت آب 
شــرب پایدار بهره مند می شــوند، 
افــزود: وزارت نیرو برای تحقق این 
مهم اعتبــاری بالغ بر 11 هزار و ۴۰ 
میلیارد ریال اختصاص داده که ۸۸۳ 

میلیــارد ریال آن تاکنــون پرداخت 
شده اســت.حمزه پور ادامه داد، در 
این راستا آبرسانی به 1۷ مجتمع و ۳ 
تک روســتا پیش بینی شده است که 
در مجموع ۶۷ روســتا در این قالب 
از نعمت آب شــرب پایدار بهره مند 

خواهند شد.
به گفته وی، با هدف تامین نیاز 
آبی روســتاها، در این مرحله بخشی 
از جمعیت روستای شهرستان های 
بندرلنگه، بســتک، خمیــر، رودان، 
میناب، قشــم، جاســک، رودان و 
ســیریک در قالب جهاد آبرســانی 
به آب شــرب پایدار دست خواهند 
یافــت که امیدواریم بــا تکمیل آن، 
مردم این مناطق به آب پایدار دست 

پیدا کنند.
مدیرعامــل آب و فاضــلاب 
هرمزگان با قدردانی از حساســیت 
های ویژه استاندار هرمزگان نسبت 
به پــروژه هــای آبرســانی افزود: 
در اجــرای طرح جهاد آبرســانی، 
پیشرفت پروژه ها با حضور استاندار 
 بررسی و موانع پیش رو نیز برداشته 

می شود.

پیش بینی دستیابی بیش از 81 هزار نفر به آب پایدارسفرهای دریایی ارزان می شود؟
 در قالب جهاد آبرسانی

گروه اقتصادی - سید احسان 
خاندوزی در اولین جلسه گردهمایی 
حضوری مدیران کل امور اقتصادی 
و دارایی اســتان های وزارت اقتصاد 
گفت: مدیران اســتانی در پیشــبرد 
اهداف و رســیدگی به مشــکلات 
و مســائل فعالان اقتصادی جایگاه 
ویــژه ای دارند و ایــن موضوع نافی 
مســئولیت دستگاه ها و ادارات دیگر 

نیست.
وی همچنین با اشاره به تفویض 
اختیارات از سوی این وزارتخانه به 
استان ها یادآور شد: این کار آغاز شده 
و ادامه دارد هرچند هنوز در برخی از 

موارد به نتیجه نرسیده است.
وزیر اقتصاد ادامه داد: این شیوه 
که استان ها منتظر اتفاقات مرکز باشند 
درســت نیست؛ گر چه سیاست ها و 
راهبردها باید از مرکز ابلاغ شــود اما 
تصمیم گیری در مورد ســایر موارد 

باید به خود استان ها واگذار شود.
وی تصریح کــرد: ملاحظات 
قومی و رفاقتی نباید موجب شــود 
که همه نظارت هــا از مرکز صورت 
گیــرد، در نتیجــه تصمیم گیری از 
سوی اســتان ها باعث آسیب شناسی 
و موثرتر شــدن عملکرد اســتان ها 

می شود.

وزیــر اقتصــاد بــا اشــاره به 
مســئولیت این وزارتخانه در اجرای 
تبصره 1۸ بودجه 1۴۰1 تصریح کرد: 
باید در این حــوزه بتوانیم عملکرد 
خوبی داشته باشیم و نگاه تخصصی 
به پروژه ها داشته باشیم تا مثل تجربه 
پول پاشــی های گذشــته نباشد و به 
هدف تعیین شده یعنی رونق تولید، 

درآمد و اشتغال منجر شود.
وی بر تسریع در عملکردها در 
ایــن حوزه تاکید کــرد و گفت: اگر 

اقدام دســتگاه ها طولانی می شود یا 
بانک ها تعلل می کنند باید بررســی 
شــوند و ســایر مــوارد کوتاهی در 
حســن انجام تبصــره 1۸ بر عهده 
مدیران اســتانی اســت؛ خروجی و 
عملکرد اســتان ها در این مورد باید 

خوب و قابل دفاع باشد.
خاندوزی بــا تاکید بر اهمیت 
مولدســازی دارایی ها، افزود: در این 
مورد عملکرد برخی استان ها خوب 
و در برخی اســتان ها نامناسب بوده 

است.
وی اشاره کرد: یکی از خلاهای 
کشــور، مدیریت نامناسب دارایی ها 
اســت که در این زمینــه اختیارات 
اســتان ها باید خروجی های مناسبی 
داشته باشند و باید نسبت به گذشته، 
انقلابی در فروش مازاد اموال دولت 

رخ دهد.
وزیر اقتصاد همچنین با اشــاره 
به ضعف هایی که در گذشته در مسیر 
فروش اموال وجود داشته و موانعی 

که همچنان در این مسیر وجود دارد، 
گفت: ما تنهــا بازیگر حوزه فروش 
اموال مازاد نیســتیم، اما پیشــنهاد ما 
به شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران ســه قوه این بود که در این 
خصوص سقف زمانی یک ماهه ای 
برای فروش اموال مازاد به دستگاه ها 
داده شــود؛ اگر در این سقف زمانی، 
فروش امــوال انجام نشــد وزارت 
اقتصاد راسا بتواند در این مورد اقدام 
کند که در ایــن صورت، انقلابی در 

حوزه فروش اموال صورت خواهد 
گرفت و همچنین موجب تغییر رفتار 
مدیران درباره فــروش اموال مازاد 

خواهد شد.
وزیــر اقتصــاد همچنیــن به 
موضوع تسهیل صدور مجوزها و به 
طور کلی تسهیل فضای کسب و کار 
اشاره کرد و ادامه داد: در زمینه تسهیل 
کسب و کارها، ادارات امور اقتصادی 
و دارایی استان ها باید محل مراجعه 
و رســیدگی به مشــکلات فعالان 

اقتصادی آن اســتان ها باشــند. باید 
ارتباط ویژه ای بــا فعالان اقتصادی 
و تشــکل های مرتبط صورت گیرد. 
مدیران استان ها باید روشن و شفاف 
و بــدون تبعیــض، دلســوز فعالان 
اقتصادی استان ها باشند و تمام موارد 

مربوط را حل وفصل کنند.
خاندوزی موضوع انتصابات را 
در حوزه ادارات استانی مهم برشمرد 
و تصریــح کرد: افراد لایق باید مورد 
توجه قــرار گرفته و ترفیع بگیرند و 

محور انتصاب مدیــران، تخصص 
و آشــنایی کامل آنها به امور محوله 

باشد.
وی ادامه داد: مدیران اســتان ها 
باید به دنبال مدیــران زیرمجموعه 
دلســوزی باشــند که تحقق اهداف 
دولت را دنبال کنند و همچنین خود 
مدیران وزارت اقتصاد باید نســبت 
به آنچه در وزارت مصوب می شــود 
مســئولیت پذیر و به تحــول در این 
دولت اعتماد و اعتقاد داشــته باشند.
خانــدوزی افزود: بایــد در جهت 
بهبود چهــره عملیات های صورت 
گرفته تلاش شــود، افــراد نخبه و 
دانشگاهیان باید در کارهای رسانه ای 
استان ها به کار گرفته شوند و مدیران 
بایــد از عملیات های صورت گرفته 
اخبارهایی منتشر کنند که مورد اقبال 
مردم باشد و در مورد اتفاقات خوب 
صــورت گرفته باید اطلاع رســانی 

انجام شود.
کارگــروه   ۴ برگــزاری 
تخصصــی توســعه مدیریــت و 
منابــع، سیاســت گذاری اقتصادی 
و ســرمایه گذاری، نظــارت مالی و 
خزانه داری کل کشور و امور مالیاتی 
از برنامه های این گردهمایی دو روزه 

بود.

یکــی از خلاهــای کشــور، مدیریــت نامناســب دارایی هــا اســت کــه در ایــن 
باشــند و  بایــد خروجی هــای مناســبی داشــته  اســتان ها  اختیــارات  زمینــه 
بایــد نســبت بــه گذشــته، انقلابــی در فــروش مــازاد امــوال دولــت رخ دهــد.

خاندوزی مطرح کرد؛

طرح پیشنهادی وزارت اقتصاد برای 
ایجاد انقلاب در فروش اموال مازاد

وزیر اقتصاد تاکید کرد: بر اساس طرح پیشنهادی وزارت اقتصاد درباره فروش اموال مازاد دستگاه های دولت، وزارت 
اقتصاد می تواند بعد از گذشت سقف زمانی یک ماهه برای فروش اموال، راسا اقدام به فروش کند.

گروه اقتصادی -رئیس کمیسیون  
صنعــت و معدن اتاق بازرگانی تهران 
بــا بیان اینکه بخش تجــارت باید در 
هیات دولت نماینده داشــته باشــد، 
گفت:تصمیمات خلق الساعه به تولید 
ضربه می زند و ربطی به احیای وزارت 
بازرگانی نــدارد. علی نقیب در مورد 
تشکیل وزارت بازرگانی، اظهار کرد: 
یکی از موارد بســیار مهم در تشکیل 
یا عدم تشــکیل وزارت بازرگانی این 
است که این تصمیم با کار کارشناسی، 
بررسی ریشه ای و با استدلال های قوی 

گرفته شود. رئیس کمیسیون صنعت 
و معدن اتــاق بازرگانی تهران با بیان 
اینکه دولت و مجلس نباید به صورت 
سلیقه ای تصمیم بگیرند، افزود: اعمال 
تصمیمات سلیقه ای در اخذ تصمیماتی 
در این ســطح فقط مشکلات را بیشتر 
می کند.  باید به این ســوال پاسخ داده 
شــود که در این چند سال که وزارت 

صنعت و معدن با بازرگانی ادغام شد 
چه تغییراتی حاصل شــد و حال اگر 
قرار است وزارت بازرگانی احیا شود 
چه تغییراتی قرار است ایجاد شود.وی 
ادامه داد: اما به نظر شخصی من، انحلال 
وزارت بازرگانی از ابتدا اشتباه بود زیرا 
ایران یک کشــور بزرگ بوده و باید با 
دنیا مراودات تجاری گسترده ای داشته 

باشد که پیش نیاز این کار نیز این است 
که سیاســت های بازرگانی در هیأت 
دولــت قوی تر پیگیر شــود و بخش 
بازرگانی در دولت یک نماینده مستقل 
داشته باشد.نقیب گفت: درست است 
که بخش صنعت و معدن و بازرگانی 
اشــتراکاتی باهــم دارنــد و می توان 
سیاست های مربوط به این حوزه ها را 

در یک جــا تدوین کرد اما باید توجه 
داشــت که در صورت تفکیک این دو 
بخش از هم به گونه ای که در تعامل با 
هم فعال باشند، کار قوی تر جلو می رود 
و بخش خدمات و بازرگانی قوی تر از 

شرایط فعلی ظاهر خواهد شد.
تصمیمات خلق الساعه به 
تولید ضربــه می زند نه احیای 

وزارت بازرگانی
وی در مورد اینکه گفته می شود 
در صــورت احیای وزارت بازرگانی، 
تولید داخل دچار مشــکل می شود، 
تصریــح کرد: نباید با ایــن اظهارات 
شعارگونه، کار کرد.  واقعیت این است 
کــه تولید داخل همین حالا که بخش 
صنعت و معــدن و بازرگانی در یک 

وزارتخانه هســتند نیز ضربه خورده 
است و اغلب کارخانجات با ظرفیت 
کامل فعال نیســتند. رئیس کمیسیون 
صنعــت و معدن اتاق بازرگانی تهران 
افزود: وقتی می توان از تولید داخل دفاع 
و حمایت کرد کــه ثبات در قوانین و 
مقررات داشــته باشیم، در حالی که از 
دولت های قبل این مساله تبدیل به یک 

رسم شده که بسیاری از تصمیمات به 
صورت خلق الساعه، آنی و دستوری 

اخذ شوند.
وی تاکید کرد: بنابراین نمی توان 
گفت با احیــای وزارت بازرگانی که 
می تواند به صادرات و خدمات جهت 
دهد و این حوزه را قوی تر از قبل جلو 
ببــرد، تولید داخل ضربــه می خورد 
چراکــه در حال حاضر تولید داخل بنا 
به مسائلی که ذکر کردم آسیب دیده و 
این مساله ربطی به احیا یا عدم احیای 

یک وزارتخانه ندارد.

رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی تهران:

تصمیمات خلق الساعه به تولید ضربه می زند نه احیای وزارت بازرگانی
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